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opinió

Shinobi. El ninja sense llicències

TOT ÉS FREAK

Xavi PSX /        r2pradio

Jugues a pàdel?

4
Als anys 80, la llei de copyright es-
tava en un limb legal amb el qual 
s’hi podia jugar força, mai més 

ben dit. Molts videojocs es van atrevir a 
afegir a les seves creacions personatges de 
pel·lícules o sèries sense cap acord previ, 
però cap empresa va ser tan agosarada 
com Sega, que el 1989 va publicar per 
a la seva consola Mega Drive el popu-
lar videojoc de ninges The Revenge of 
Shinobi, amb uns quants personatges 
bastant… familiars.

Entre els enemics finals podíem comptar 
amb Batman, Spiderman, Rambo, 
Godzilla (sí, sí, un ninja barallant-se 
amb Godzilla, la bogeria dels 80), 
Terminator i Hulk. L’estrena del joc va 
ser tot un èxit, tot i que el bon feedback 
de la comunitat va delatar la presència 
d’aquests enemics tan “populars”. Sega 
començava a albirar l’ombra d’una 
demanda milionària per part d’alguna 
franquícia, així que va haver de modificar 
el joc… quatre vegades. Recordem que 
als 80 no hi havia connexió a Internet, 

així que cada canvi suposava una nova 
tirada de cartutxos que es venien a les 
botigues.

A la primera revisió van substituir 
Rambo per un militar més genèric. 
Rambo 3 s’havia estrenat  un any enrere i 
la seva popularitat estava en un moment 
molt àlgid… Jugar amb la imatge del 
gran Sylvester Stallone suposava massa 
risc. Al mateix temps, Sega arribava a 
un acord amb el manga DevilMan, de 
manera que així substituïa el guardià de 
Gotham i eliminava l’amenaça financera 
que suposava una querella de DC 
Comics.

Entrant als anys 90, un nou cartutx surt 
a les botigues. En aquest cas, un acord 
amb Marvel feia possible l’aparició 
d'Spiderman (com a enemic, no ho 
oblidem. És que els era igual!). Però no 
va ser fins 3 mesos més tard que, en una 
nova tirada, Godzilla es va convertir en 
un brontosaure que escopia flamarades 
de color blau.

Terminator i Hulk es van salvar del 
garbell: van pensar que no s’assemblaven 
prou per rebre una demanda i els va 
funcionar! Però de ben segur que amb les 
lleis de copyright d’avui dia, a Sega no li 
tornarà a passar pel cap arriscar tant. 

Avui dia, a les botigues de segona mà es 
pot veure com el mateix títol té preus 
diferents i la primera edició de totes és la 
més cara i difícil d’aconseguir.

Ah! I com a cirereta, la imatge del prota-
gonista que sortia a la portada del joc, i 
en aquest article, era la de Sonny Chiba, 
actor molt popular al Japó per inter-
pretar Hattori Hanzo a la sèrie Samurai 
Warriors el 1980. Segur que el coneixeu, 
ja que, 20 anys després, va fer el mateix 
personatge a la pel·lícula de Quentin 
Tarantino Kill Bill vol.1.3



www.molinsderei.cat/28J

28/juny/2023
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Tomeu Martí i Parellada /          TomeuMartiiParellada

opinió

4
Molins de Rei neix al costat del 
reg acabat de construir i del camí 
real (reial), possiblement una 

variant, buscant el pla, del ramal de la 
Via Augusta, que anava cap a Ad Finis 
(pont del Diable).

Per la part de muntanya, baixava com a 
afluent del torrent de Ciuró, i entrant 
per l’extrem del carrer Puigcerdà, una 
torrentera que s’havia enfonsat en el 
terreny i que es coneixia com la Rasa.

El 1210 sembla que a la Rasa se li 
adjudica una finalitat defensiva amb 
algun portal d’entrada lligat a cases amb 
tanques senzilles.

El 1253, Jaume I va fer construir una 
torre, porta d’entrada del camí real des 
de la riera de Cagalell (ad portale ville 
Molindenarum), i quan els Durfort van 
instal·lar dos molins al costat d’aquesta 
torre, el rei va permetre que aquests 
construïssin un pis que l’enlairava i 
millorava, i li donava valor de talaia, 

lloc de vigilància. Tot i això, es va 
posar com a condició dotar-la d’una 
escala d’accés expressa i no molestar els 
habitants del pis inferior.

Quina funció podia tenir, doncs, la 
torre? Veiem també que ja existien 
portes per controlar, quan es creia 
convenient, l’entrada o sortida de 
persones o mercaderies. La torre era 
al mateix temps una de les portes, 
la denominada “de la riera”, per on 
discorria el camí real que, com que 
connectava amb Martorell i el Vallès, 
prenia una importància màxima en la 
riba esquerra del Llobregat.

Des de lluny també es podien albirar 
certs moviments des de la vila, ja 
fortificada des del 1268, i no menys 
important era exercir el control en 
el mercat setmanal establert el 1269. 
Aquest mercat gaudia de “carta de 
guiatge” per a tots els qui hi anessin, 
sota pena de cinc-cents sous contra 
els qui poguessin anar en contra del 

guiatge. També, més tard, permetia 
conèixer els moviments econòmics 
referits al privilegi de 1257, atorgat pel 
rei a tots els habitants de la vila: “... 
que tots aquells que en la dita vila i el 
seu terme compren o comprin, tenen 
o tinguin qualsevol cosa de realenc, 
posin i hagin de contribuir en totes les 
qüèsties i serveis reials i veïnals per sou i 
per lliura”. El 1268, els molins reials es 
van fortificar com la resta de la vila, que 
era fàcilment atacable.

La muralla apareix en les afrontacions 
d’immobles i encara el 1302 continuen 
plets per qui paga; a preguntes de com 
eren construïts se va respondre que 
“de terra fueron facti pariets et porte 
fuerunt facte de fudte”. Finalment, per 
manament del rei, tots els habitants de 
la vila van haver de contribuir a l’obra 
defensiva.3

Les muralles de Molins de Rei

HISTÒRIES DE MOLINS DE REI
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4
Estupor i tremolors és la 
fórmula amb què cal dirigir-se a 
l’emperador del Japó, segons el 

protocol, però aquest llibre no té res a 
veure amb el “sobirà celestial”, sinó amb 
un altre tipus de sobirà, el que neix de 
la jerarquia implacable, de la rigidesa 
en les relacions i de la burocràcia 
que s’imposa a les grans companyies 
japoneses. I potser no només a les grans 
companyies japoneses, oi?

Aquesta realitat queda palesa a l’inici 
del llibre que us presento: “El senyor 
Haneda era el superior del senyor 
Omochi, que era el superior del senyor 
Saito, que era el superior de la senyoreta 
Mori, que era la meva superior. I jo, jo 
no era la superior de ningú.”

Així comença a explicar-nos Amélie 
Norhomb la seva relació laboral amb 
l’empresa Yumimoto a Tòquio un dia 
de gener de 1990. Una noia de vint-
i-dos anys, que va néixer i va passar 
la seva infantesa al Japó perquè el seu 

pare, un diplomàtic belga, hi havia estat 
destinat, decideix tornar-hi contractada 
per aquesta multinacional nipona com a 
traductora i intèrpret.

La il·lusió amb què emprèn el retorn 
al país del sol naixent queda totalment 
destruïda pel tracte que rep a la feina, 
on va sent degradada progressivament. 
D’auxiliar comptable a noia de les 
fotocòpies, de noia de les fotocòpies a 
noia dels cafès; de noia dels cafès a noia 
dels lavabos. Fins i tot acaba rebent una 
de les ordres més absurdes que ningú 
hagi rebut mai: “Li ordeno que no 
entengui el japonès”, li diu un dels seus 
caps, tot i haver-la contractat justament 
perquè el parla molt bé.

Durant l’any que dura el seu contracte 
rep una humiliació rere una altra i, no 
obstant això, es nega a dimitir perquè 
ha de preservar el seu honor. Una de 
les bases fonamentals de la cultura 
japonesa, l’honor, i la protagonista del 
llibre l’admira profundament. Tot i 

això, què podria obligar-la a protegir el 
seu honor si ella és una dona occidental? 
Doncs probablement ha tornat al 
Japó per reivindicar la seva identitat 
japonesa, l’única pàtria que ha conegut. 
Quan acaba l’any de contracte, i sense 
cedir ni un bri de terreny a la seva part 
occidental, Amelie presenta la dimissió 
davant del president de la companyia, 
el senyor Haneda: “S’atansa el final del 
meu contracte i volia anunciar-vos amb 
recança que no podré renovar-lo.”

Aquesta obra de 1999, la vuitena de 
Norhomb, i en part autobiogràfica, va 
ser un èxit molt important de vendes, 
va guanyar el Gran Premi de Novel·la 
de l’Acadèmia Francesa, va ser adaptada 
al cinema per Alain Corneau (2004), 
al teatre i va provocar algun incident 
diplomàtic entre el Japó i França 
que, això sí, no va anar més enllà de 
l’anècdota.3

Estupor i tremolors. Amélie Norhomb

ELS MEUS CLÀSSICSopinió

Isabel Bargalló /        xavelli

Nutrició Antiparasitaris

Complements

Perruqueria amb cita prèvia

Autorentat amb cita prèvia Servei a Domicili “gratuït”

93 639 91 38 - 661 346 233

        Plaça de la Bàscula, 4, 08750, Molins de Rei, Barcelona 
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4
Si Molins de Rei va tenir una etapa 
daurada de la cultura als barris, sens 
dubte va ser la dècada dels 90. Una 

etapa on ja tot havia arrancat després de 
la dictadura i on els primers moviments 
associatius ja havien recuperat gran part 
del teixit cultural. S’iniciava un nou 
camí cultural fora de la cultura popular i 
tradicional.

La majoria d’associacions veïnals o de 
barris van començar als 80. Llavors 
calia crear moviments que lluitessin 
i impulsessin millores i nous serveis 
bàsics als barris, però també van ser 
motors de la cultura catalana i, com 
no, de la nouvinguda de cada barri. 
Aquestes entitats cada cop més es van 
anar transformant en centres d’activitats 
i serveis als barris, ja que les millores 
estructurals i de serveis essencials ja les 
anaven assolint amb el pas dels anys. 

Els barris als anys 90 van ser motors de 
la cultura. Es fonamentaven els processos 
participatius als barris, on els polítics 

anaven cada 3 mesos a parlar i retre 
comptes, no amb un regidor de barri, com 
es fa ara. També es van fomentar les festes 
majors de barri, les revetlles de Sant Joan 
(que eren tot un clàssic), així com les festes 
regionals de províncies espanyoles que van 
portar la nova ciutadania. Es van organitzar 
molts estius de “Cinema a la Fresca als 
barris”, amb uns èxits de participació mai 
vistos en aquells anys. La cultura popular 
també anava als barris i la participació era 
enorme, entre moltes activitats més.

Actualment, les entitats veïnals han perdut 
força política envers l’administració 
pública. Algunes entitats i/o persones van 
cometre l’error de polititzar-se més del que 
potser caldria, creant divisions internes. 
D’altres no troben relleus, en gran part 
perquè les joves no veuen ni entenen el 
sentit que sí van tenir en el seu moment 
aquestes entitats i totes les millores que van 
aconseguir pels seus barris.

Ens agradi o no sentir-ho, el model 
d’entitat veïnal està obsolet, i això no s’ha 

de viure amb tristor o com un problema. 
Les entitats sorgeixen quan hi ha una 
demanda i moren quan aquesta, en gran 
part, s’assoleix. Hem d’estar orgullosos 
de les persones que ho van fer possible i 
agrair-los sempre la seva feina als barris, 
però actualment és evident que ja no és la 
seva missió. Caldria fer un replantejament 
important quant a models veïnals: els 
actuals serveis i oci ja són intrínsecs 
a la voluntat veïnal i ara cal que les 
administracions facin un acompanyament 
en altres àmbits com la creació d’espais 
de convivència, de divulgació i memòria 
històrica, d’integració a les persones 
nouvingudes i d’integració també a la 
seva cultura. Crear nous models adaptats 
als nous temps i a les noves realitats i, si 
s’escau, cedir aquesta nova etapa a grups 
de joves que vulguin crear nous espais de 
convivència, com és el cas de l’Escorça, 
que tot i tenir els seus pros i contres, 
és el model que arriba amb força i que 
les administracions hauran de saber 
apostar, gestionar i encaixar en pocs 
anys, sí o sí.3

Raül Carretero Campderrós /        rccampderros

VIVUM CULTURA

La cultura dels barris

Foto: Vicenç Joan Camps.

Quan tot estava per fer. Parc del Pont de la Cadena. Barri El Canal. Any 1983.
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4
Si una cosa tenim els humans és la 
perseverança a l’hora d’assolir un 
propòsit i som igualment d’extra-

ordinaris a l’hora de repetir errors. Ja ho 
diuen: la història es repeteix.
L’enfonsament del Titanic (1912) a 
l’Atlàntic Nord; l’explosió durant la 
reentrada del transbordador Columbia 
(2003) i la tragèdia ferroviària del 
tren Alvia a Santiago de Compostel·la 
(2013) tenen en comú, com la majoria 
de desastres, la manca de comunicació 
moments abans de la desgràcia i errors 
de comunicació durant el disseny 
o el manteniment dels vehicles i la 
infraestructura.

Simplificar el disseny ajuda a minimitzar 
les fallades, per exemple, d’un sistema 
mecànic. Un clar exemple en són els 
controladors dels alerons dels grans 
avions: entre les ales i la cabina no hi 
cap cable d’acer que mogui els sistemes 
mòbils alars. Fa uns 50 anys s’hi va 
començar a aplicar l’aviònica, que és una 
contracció d’aviació i d’electrònica.

El Govern sortint de Molins de Rei ha 
tingut els últims 4 anys greus problemes 
de comunicació d’àmbit intern. N’he 
estat testimoni en més d’una ocasió. Per 
exemple, no és admissible que un soci 
de govern malparli o insulti membres de 
l’altre grup municipal del Govern.

Jo també enviaria a fregir espàrrecs els 
“sociates” (perquè el seu model de país i 
de vila, i el seu tarannà difereix molt del 
que m’agradaria a escala local i nacional), 
però això no és excusa per traslladar 
aquest malestar cap a la ciutadania.

Perquè si la situació és així de rància 
quan les coses van bé, us imagineu com 
podrien ser de nefastes en una situació 
d’emergència?

Molins de Rei viurà moments difícils 
les properes dècades (algunes situacions 
vinculades directament o indirectament 
al canvi climàtic) i cal trobar solucions 
simples d’infraestructures per seguir-nos 
comunicant amb l’entorn i preservar les 

infraestructures que tenim, modernitzar-
la, com el nostre oblidat pont. Crear 
aparcaments per a vehicles convencionals 
i altres vehicles autònoms a l’entorn del 
nucli urbà en forma d’edificis metàl·lics 
i fomentar la modernització dels actuals 
pàrquings comunitaris. Modernitzar 
la mobilitat del transport públic amb 
solucions ja plantejades per un servidor, 
entre Sant Feliu i Quatre Camins, amb 
un “tren flotant” com el de Wuppertal, 
enlloc del Trambaix, etc. i podria seguir 
fent la carta els Reis.

Però tot això serveix de ben poc si entre 
els socis de govern no hi ha respecte. 
Per més adversaris polítics que pugueu 
ser, si s’han forjat unes aliances que us 
permeten governar, els draps bruts i els 
retrets no han de sobrepassar la porta de 
l’Alcaldia.

I si no ho sabeu fer, torneu cap a casa i 
mireu els millors gols d’en Messi.3

Va de tornar a començar, de comunicació i respecte

Albert Artés Serra /        _arteserra_

opinió EL CALIDOSCOPI

NUEVO MENÚ

DE NOCHE

15€

933        511494933 494 511

r e s t a u r a n t
LITTLE ITALYLITTLE ITALY
r e s t a u r a n t

      restaurante.littleitaly
restaurante@restaurantlittleitaly.com

Carrer Doctor Barraquer 26-28
MOLINS DE REI
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opinió

4El 17 de juny hem acomiadat una 
legislatura municipal que s’ha caracteritzat 
per un govern sociovergent, format pel 
PSC i els neoconvergents (Junts).  Sens 
dubte, les polítiques desenvolupades per 
l’Ajuntament fins ara han estat marcades 
per les diferents visions del municipi 
d’aquestes dues forces i també per 
l’absència de planificació i la improvisació 
constant. Un altre denominador comú 
ha estat menysvalorar la participació 
ciutadana en temes importants de la vila.

Després de les eleccions del 28 de maig, 
els vilatans i vilatanes han parlat, votant 
o no fent-ho, però en tot cas donant 
una gran majoria al PSC, en nombre 
de vots i 9 regidors i regidores. Totes les 
altres forces polítiques s’han quedat a 
molta distància del seu resultat. Si tenim 
en compte que per elegir l’alcalde es 
necessiten els vots d’11 regidors, el pacte 
era inevitable...  La gran divisió de Junts 
a la vila amb dues candidatures diferents 
i molt heterogènies, i la renúncia d’ERC 
a pactar en qualsevol cas amb el PSC, 

deixaven molt poques possibilitats de 
pacte a Molins en Comú Podem, que, 
malgrat obtenir uns modestos resultats, 
tenien la paella pel mànec amb dos 
regidors que feien decantar la majoria 
absoluta per a la conformació del nou 
Govern municipal.  

Vista la negativa reiterada d’ERC a 
participar en un govern de progrés 
tripartit, sols podien triar entre dues 
opcions: o formar part d’un pacte-
govern antinatural, molt llunyà als seus 
postulats ideològics i programàtics i de 
molt difícil i complicada gestió, o bé 
pactar amb el PSC, forçant l’assumpció 
de determinats aspectes programàtics: 
socials, mediambientals, energètics, de 
millora de l’organització municipal i de 
la participació ciutadana. L’elecció va ser 
clara i es va formalitzar el pacte PSC-
MECP, per donar suport a l’elecció de 
Xavi Paz com a alcalde de la vila.

Ara es conformarà un nou Govern 
municipal del PSC i Comuns, que han 

indicat que volen fer un canvi important a 
la cosa pública molinenca.

Des de l’Ajuntament s’hauran de fer 
front a molts vells i nous reptes. Caldrà 
avançar urgentment en la planificació 
pendent, desenvolupar a fons el PLACC 
(Pla d’Adaptació al Canvi Climàtic), 
millorar el sistema de recollida de residus, 
promoure la producció d’energies 
renovables, plantejar-se la gestió de 
l’aigua i les grans inversions que necessita, 
desenvolupar el Pla d’Arbrat, el Pla de 
Mobilitat i d’accessibilitat, i una llarga 
llista d’objectius per a aquest nou mandat: 
residència d’avis, nous espais esportius, 
arribada del Tramvia, renovació dels 
aiguamolls, riera de Vallvidrera, etc.

Esperem que “la nova etapa per Molins 
de Rei” que anuncien en el seu pacte de 
govern sigui una realitat tangible per al 
benefici de la vila. 3

Lluís Carrasco /        lluiscarrascomartinez

MIRANT LA CASA GRAN 

Una nova etapa - un nou Ajuntament
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Entesa per Pallejà ha guanyat les 
eleccions municipals?
4Els resultats dels comicis donen 
la majoria del plenari local a Entesa 
per Pallejà, amb 8 regidors. El PSC 
ha estat la segona formació amb més 
suport, assolint 4 regidors, seguit 
per ERC, amb 2 regidors. La quarta 
posició és per Som Fontpineda (SFP), 
que manté el seu regidor, mentre que 
el cinquè grup del consistori és el Partit 
pel Desenvolupament de Fontpineda 
(PDF), que també aconsegueix 
mantenir la seva representació 
al Ple amb un regidor. Junts per 
Pallejà assoleix l’objectiu d’entrar a 

l’Ajuntament amb un regidor, mentre 
que el suport rebut pel Partit Popular 
i Vox no és suficient perquè aquests 
partits entrin al consistori. 3

Comença la temporada de bany a 
la piscina municipal?
4Un any més, l’Ajuntament posa a 
disposició del veïnat  abonaments per 
accedir a la Piscina Municipal Coberta. 
Es poden tramitar directament a la 
recepció de l’equipament. L’opció 
infantil (de 4 a 15 anys) té un cost 
de 25 €, l’abonament jove (de 15 a 
17 anys) es pot obtenir per 26 € i 
l’accés per la població adulta (de 18 a 
65 anys) pot fer-se amb l’abonament 
per 32 €. D’altra banda, també està 
disponible l’opció de contractar un 
abonament familiar per a quatre 
persones o més (per 92 €) o, com 

a novetat, diverses possibilitats 
monoparentals. 3

Comencen els preparatius per la 
revetlla de Sant Joan?
4L’arribada de la Flama del Canigó 
al poble serà el senyal per començar la 
celebració. La flama serà transportada 
des de Molins de Rei per persones 
voluntàries. Es preveu que la comitiva 
arribi a la plaça del Castell cap a les 
19:15 h. Allà hi haurà a partir de 
les 20:30 h un espai on gaudir de la 
celebració amb l’opció de reservar 
taula, quatre cadires i una ampolla de 
cava per 10 € (a més de la possibilitat 
de portar el sopar de casa). La 
recaptació es destinarà a l’organització 
de les catifes de flors i del pessebre 

vivent. A continuació, a partir de les 
23:00 h, començarà una sessió a càrrec 
de DJ Nel. 3

L’Ajuntament cerca monitors/es de 
lleure?

4Entre les funcions que inclou el lloc de 
treball es troben la preparació i programació 
d’activitats, l’atenció personalitzada a les 
famílies o potenciar els vincles i relacions 
saludables dins el Casal. Per accedir a la 
borsa, cal que les candidatures disposin de 
títol de monitoratge d’activitats de lleure 
o de graduat educació secundària, tenir 
un mínim de setze anys i no excedir l’edat 
fixada per a la jubilació forçosa. 3

La Zona Esportiva Municipal busca 
personal?

4S’hauria d’encarregar, d’una banda, de 
la neteja de la Zona Esportiva Municipal 
(ZEM) i, d’altra banda, del manteniment 
de les instal·lacions. Fins al 23 de juny, la 
ciutadania interessada en alguna d’aquestes 
dues posicions laborals ha de tramitar 
una instància municipal, adjuntant un 
currículum, una còpia de les titulacions 
necessàries i el certificat de vida laboral de la 
Seguretat Social. 3

662 921 357 

B A R  R E S T A U R A N T

C/ Major 93 Local · Molins de Rei       @mimatiyjo

ENTREPANS,  TAPES ,  AMANIDES ,  POSTRES  CASOLANES  I  MENÚ SETMANAL

NOTÍCIES D’ÀMBIT LOCAL
 

PALLEJÀ sabies que?
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MOLINS DE REI

Diversos equipaments ja fan 
horari d’estiu?
4A partir del 15 de juny, l’horari de 
l’Oficina d’Atenció Ciutadana  és de 
08:30 a 14:00 h. El Mercat Municipal 
fa un horari especial durant el mes 
d’agost: obre els dilluns de 8:00 a 
13:00 h, els dimarts, dimecres i dijous 
de 7:00 a 14:00 h i els divendres i 
dissabtes de 7:00 a 15:00 h. 
El Centre Joan N. Garcia Nieto del 
31 de juliol al 8 de setembre obrirà  
de 8:00  a 15:00 h, mentre que del 
7 al 20 d’agost romandrà tancat. 
L’Oficina Municipal d’Informació al 

Consumidor (OMIC) mantindrà el 
seu horari habitual. 3

El Poliesportiu va acollir la 
presentació de les maquetes de 
nanorobots pel projecte final de 
NanoInventum 2023?
4El Poliesportiu Municipal va 
ser la seu de l’acte de clausura del 
Nanoinventum, un projecte que té per 
objectiu incorporar la sostenibilitat 
i la nanotecnologia a l’ensenyament 
primari i que l’alumnat es familiaritzi 
amb el llenguatge científic. A l’acte 
hi van assistir més de 700 alumnes 
de primària de 20 escoles d’arreu 
de Catalunya. Els alumnes han 
creat maquetes de nanorobots amb 
la finalitat de buscar solucions per 

millorar alguns del 17 objectius de 
desenvolupament sostenible (ODS) de 
l’Agenda 2030. 3

El PTT ha posat punt final al curs 
2022-2023 coincidint amb el seu 
25è aniversari?
4El PTT (Pla de Transició al Treball) 
de Molins de Rei és un Programa de 
Formació i Inserció (PFI) impulsat 
pel Departament d’Educació en 
conveni amb l’Ajuntament i adreçat 
a joves entre 16 i 21 anys que no 
han obtingut el graduat en Educació 
Secundària Obligatòria (ESO). Té 
un doble objectiu: l’adquisició de 
competències transversals per a la 
reinserció educativa i l’adquisició de 
competències en l’àmbit laboral per 
poder iniciar la construcció del mateix 

itinerari professional. A més, es tracta 
d’un projecte que compta amb una 
llarga trajectòria, ja que, enguany, 
celebra el seu 25è aniversari. En 
aquest curs han participat una vintena 
d’alumnes. 3

L’Ajuntament complementa les beques 
menjador del Consell Comarcal?

4Com cada any, l’Ajuntament atorga 
uns ajuts complementaris a les Beques del 
Menjador que aprova el Consell Comarcal 
del Baix Llobregat i del Vallès Occidental. 
El termini de sol·licitud dels ajuts ja està 
obert i finalitza el 30 de juny. Per a omplir el 
formulari de la sol·licitud podeu adreçar-vos 
a: molinsderei.cat/bequesmenjador.
Si teniu algun dubte, també podeu contactar 
amb el departament de Serveis Socials: 
serveisocials@molinsderei.cat. 3

El PSC ha guanyat les eleccions 
municipals?

4El PSC ha guanyat les eleccions muni-
cipals de Molins de Rei amb 3.900 vots, 
que es tradueixen en 9 regidors i regidores, 
2 més dels que va aconseguir a les darreres 
eleccions municipals del 2019. ERC ha estat 
la segona força mes votada, amb 5 regidors/
es. ARA Molins s’estrena al ple com a tercer 
partit més votat, amb 4 regidors/es. La coali-
ció Molins en Comú –Podem ha mantingut 
la representativitat amb 2 regidors i Enlaira 
Molins s’estrena amb una regidora. VOX i 
PP han quedat fora del consistori. 3

sabies que?

semar.automocio@gmail.com

Semar Automocio

Semar Automocio molins

C/Menéndez Pelayo, 28
08750 Molins de Rei

93 680 02 89 630 720 545

Diagnosi avançada · Servei ràpid

Passem itv · Pneumàtics

CENTRE ESPECIALITZAT

Quiro pràctica - Osteopatia
Teràpies complementàries

Estètica avançada

(Acupuntura)

Distribuïdor de productes

COSMETICS

NOU SERVEI MTC
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Els i les alumnes del projecte ESO-
SEFED ja tenen el seu diploma?
4Una cinquantena d’alumnes de 
l’INS Bernat el Ferrer, l’INS Lluís 
de Requesens i el col·legi Manyanet 
han participat en el projecte ESO-
SEFED 2022-2023. ESO-SEFED és 
un projecte de millora d’èxit escolar 
organitzat per l’Ajuntament de Molins 
de Rei conjuntament amb l’Ajuntament 
del Papiol, la Diputació de Barcelona, 
la Generalitat de Catalunya, la 
Fundació Inform i els centres educatius 
participants. La primera edició va tenir 
lloc l’any 1998 i, per tant, enguany 
celebra el 25è aniversari.3

La 7a Nit del Comerç va ser tot 
un èxit?
4Els carrers de la vila es van 
omplir,un any més, de botigues 
que van sortir davant dels seus 
establiments comercials. Hi va 
haver actuacions musicals a la pl. 
de Catalunya, pl. del Mercat i pl. 
de la Creu. La novetat d’enguany va 
ser l’Espai del Benestar, a la plaça 
del Palau, amb gairebé una desena 
de centres de la vila que van oferir 
tallers i demostracions dels seus 
serveis. D’altra banda, també va 
tenir lloc la Nit de Tapes al Mercat 
Municipal. 3

La vila s’ha sumat a la celebració 
de la Setmana Internacional dels 
Arxius?
4Els arxius són centres d’accés a 
milers d’històries increïbles. Donar-les 
a conèixer i fer-les més properes era 
l’objectiu de la Setmana Internacional 
dels Arxius 2023. Sota el lema “Som 
exploradors d’històries, uneix-te a 
l’equip” l’Ajuntament  ens ha convidat 
durant una setmana a descobrir 
carrers i places de la vila fent una 
publicació diària a les xarxes socials de 
l’Ajuntament amb imatges històriques 
de Molins de Rei. 3

S’ha celebrat una nova edició de 
l’Esportíssim?

4El pati de Ca n’Ametller va acollir un any 
més el reconeixement als i les esportistes de 
la vila. L’objectiu d’aquest acte és reconèixer 
el treball i l’esforç, així com els resultats 
obtinguts durant la temporada, dels i les 
esportistes o persones vinculades a les entitats 
esportives de la  vila. Els guardonats i les 
guardonades van rebre un obsequi de part 
de l’Ajuntament. Aquest va ser el colofó de 
la gran festa de l’esport molinenc, que es va 
celebrar dies abans al parc de la Mariona. 3

La segona fase dels horts urbans ja 
tenen adjudicatàries?

4L’Ajuntament ha entregat les claus a 
les noves persones adjudicatàries de les 
37 parcel·les destinades a horts urbans de 
Molins de Rei. En segona fase s’han posat 
a disposició 4 parcel·les més que en la 
primera fase d’entrega d’horts . En total, en 
el projecte d’horts urbans s’hauran entregat 
70 parcel·les. El repartiment de les parcel·les 
ha beneficiat a diferents col·lectius: a menors 
de 35 anys, a majors de 35 anys, a persones 
jubilades, a serveis socials i a entitats. 3

NOTÍCIES D’ÀMBIT LOCAL
 

MOLINS DE REI sabies que?

De dilluns a divendres de 9 a 13h i de 15 a 20h. Dissabtes de 9 a 13h.

Rafael Casanova 52 - 08750 Molins de Rei - Tel. 936 80 21 16         600 31 19 78

TRACTAMENT CAPIL·LAR
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IMMEDIAT

Tot inclòs
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CERVELLÓsabies que?

M’estimo Cervelló-PSC-CP ha 
guanyat les eleccions municipals a 
Cervelló?
4M’estimo Cervelló-Partit dels 
Socialistes de Catalunya-Candidatura 
de Progrés va guanyar les eleccions 
municipals amb el 40,16% dels 
vots. La candidatura manté així els 
6 regidors que tenia. Com a segona 
força es va situar Esquerra Republicana 
de Catalunya-Acord Municipal, que 
va aconseguir 5 regidors. Els partits 
Sempre per Cervelló i VOX han 
entrat també al consistori, cadascun 
d’ells amb un regidor. En canvi, les 
candidatures de Junts per Cervelló-

Compromís Municipal  i Cervelló en 
Comú Podem-Confluència no tindran 
representació municipal.3

4Pots participar en un conegut 
concurs de televisió?
4L’Ajuntament busca persones que 
vulguin representar el municipi en un 
concurs televisiu a nivell estatal basat 
en habilitats físiques i culturals. La 
crida s’adreça a persones més grans de 
18 anys que estiguin empadronades 
a Cervelló, que practiquin esports o 
que tinguin uns bons coneixements 
de cultural en general. I, sobretot, 
que durant el mes de juliol tinguin 
disponibilitat per viatjar. La 
convocatòria també s’obre per aquelles 
persones que estiguin interessades en 

anar de públic. Per apuntar-s’hi cal 
enviar un correu a alcaldia@cervello.
cat indicant les dades personals fins al 
dia 22 de juny. 3

Ja és obert l’Espai Tarradellas, 
dedicat al president?
4Es tracta d’un punt instal·lat a 
la segona planta de la Biblioteca 
municipal compost de plafons amb 
fotografies i informació de la biografia 
del president i una sèrie de vitrines 
que alberguen objectes personals 
com el rellotge, les ulleres, el dietari 
o la màquina d’escriure portàtil del 
cervelloní més il·lustre. 
L’espai es va obrir el passat 10 de juny, 
coincidint amb la commemoració del 
35è aniversari de la mort del president, 
i recull la vinculació de Tarradellas 

amb el seu poble natal i exposa els 
objectes personals que ha cedit la 
família. 3

Segle Nou ha iniciat la programació del 
Festival d’estiu? 

4L’entitat presenta durant els caps 
de setmana dels mesos de juny i juliol 
quatre propostes musicals repartides en 
dos escenaris, l’Església de Santa Maria i 
l’Església de Sant Esteve. El tret de sortida 
el va donar Jordi Molina Quintet, que 
va actuar a l’Església de Santa Maria. El 
2 de juliol serà el torn de l’actuació de 
l’Orquestra de guitarres de Barcelona, a 
l’Església de Sant Esteve. El pianista Carles 
Valls prendrà el relleu el 8 de juliol i, per 
últim, les veus femenines del Cor Aglepta 
tancaran el Festival el 16 de juliol vinent. 3

Encara són obertes les aules d’estudi a la 
Biblioteca?

4Fins al 22 de juny en pot fer ús qui vulgui 
preparar-se els exàmens en un lloc tranquil 
i amb suport professional especialitzat. 
S’habiliten en una zona de la Biblioteca 
municipal els dilluns, dimarts, dijous i 
diumenges al matí i els dissabtes a la tarda. 
L’objectiu és facilitar un espai òptim per 
a l’estudi, on també poden comptar amb 
l’ajuda de personal especialitzat. Aquesta serà 
la segona vegada que aquesta experiència 
es posa en marxa davant la bona acollida 
que va tenir l’any passat entre el sector 
estudiantil. 3

BASES
1. Troba la paraula al revés en aquesta edició del 
Tot Molins.
2. Fes una fotografia a l’anunci i publica-la als teus 
stories d’IG amb el hashtag: #paraulaalreves, eti-
quetant a @totmolins, a @anaranjoburguerbar i a 
l’amic  amb qui compartiràs el sopar.

PREMI
Entre tots els participants se sortejarà un sopar 
per a dues persones al restaurant: Anaranjo.
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VALLIRANA sabies que?

La Biblioteca ha iniciat l’horari 
d’estiu?
4A partir del 26 juny s’activa l’horari 
d’estiu, que és de dilluns a dimecres 
de 15 a 20 h, dijous de 9:30 a 13:30 h 
i de 15 a 20 h i divendres de 9:30 a 
13 h. Els dissabtes  i els dies 23 i 24 de 
juny (revetlla i Sant Joan) romandrà 
tancada. Pel que fa a les activitats, en el 

club de lectura el Cérvol es comptarà 
amb la presència de l’autor Aureli 
Vázquez, guanyador del 1r Premi de 
Novel·la Històrica de Vallirana. També 
hi haurà la 2a edició de l’Escola de 
Famílies i sessió de joc de rol. Els actes 
són gratuïts i en alguns cal inscripció 
prèvia. Més informació a b.vallirana.
jmlp@diba.cat.3

Josep Domènech ha guanyat el 
47è premi de poesia catalana 
Josep M. López-Picó?
4“Rotija” de Josep M. López Picó 
s’ha endut el premi de poesia, dotat 
amb 3.500 €. Pel que fa al premi 
local Vila de Vallirana, dotat amb 
400 €, ha estat per a Jordi Espinach 
amb “Contes de Supervivència”. 

El premi del treball de recerca ha 
estat per a “Deesses sense drets”, de 
Carla Alcázar. També es van entregar 
els premis Puig Bernat a alumnes de 
tercer de primària a quart d’ESO. 
L’acte de lliurament dels premis va 
comptar amb el recital poètic de 
Mònica Van Campen.3

La formació en salut emocional ha 
rebut un reconeixement? 
4La Federació de Municipis de 
Catalunya i la Fundació Carles Pi 
i Sunyer d’Estudis Autonòmics i 
Locals han inclòs la formació en 
salut emocional que s’ha impartit al 
personal de l’Ajuntament al Banc 
de Bones Pràctiques dels Governs 

Locals de Catalunya. En la resolució 
es considera que aquesta pràctica 
pot servir de referència per a altres 
ajuntaments i entitats locals. Ha 
estat una formació durant el 2022 i 
principis del 2023 que s’ha impartit 
al personal de l’Ajuntament, on s'han 
tractat temes com l’empatia, la gestió 
de conflictes o l’assertivitat.3

El PSC ha guanyat les eleccions 
municipals?

4El PSC ha guanyat a Vallirana les eleccions 
municipals amb un total de 2.236 vots que 
representen el 37,82% i es tradueixen en 
8 regidors/res. Aquesta quantitat fa que 
el PSC perdi la majoria absoluta al ple de 
l’Ajuntament. En segon lloc ha quedat 
ERC, amb 4 regidors i en tercer lloc Vet, 
amb 3. JxCat, VOX i ECP han aconseguit 
tenir representació al ple, amb un regidor/a 
cada formació. Tant PP com Ciutadans han 
quedat fora del consistori en no obtenir els 
suports necessaris. 3

S’ha editat el programa Estiu Viu 2023?

4El programa Estiu Viu 2023 és un 
recull de tots els actes i activitats previstes 
al municipi durant l’estiu. Concretament, 
del 26 de juny al 31 d’agost. Hi trobareu 
més d’una vintena d’activitats culturals, 
esportives, juvenils i d’altres relacionades amb 
el comerç local. Es tracta d’una agenda per a 
tota la família i amb activitats per a totes les 
edats, així que no us la perdeu! Consulteu-la i 
gaudiu de l’estiu a Vallirana! 3



Maria
Boltà

“Si no fos pels meus braços penso 
que encara tindria la pelu, perquè 
em funcionava. Però la que em vaig 
espatllar vaig ser jo”

Sempre ha estat de cara al públic. De fet, amb 6 anys anava a vendre fruita i verdura amb 
els seus pares, que tenien una parada al Mercat Central de Sabadell. El seu somni, però, era 
fer de perruquera,  així que va treballar de valent  fins que va aconseguir fer-lo realitat. La 
que va ser la seva professió durant tants anys va estroncar els seus plans, ja que va acabar per 
provocar-li moltes limitacions als seus dos braços. Fins que la vida li va oferir una segona 
oportunitat laboral, en aquest cas com a venedora de l’ONCE. La història de la Maria és 
una història de superació que compleix a la perfecció la màxima de “voler és poder”. 

Venedora de l'ONCE

Sempre havies volgut ser perruquera?
I tant! Mira, t’explicaré una anècdota 
de quan tenia 6 o 7 anys. Una vegada 
van venir uns amics dels meus pares a 
dinar i em van portar una nina. Quan 
van marxar, la meva mare no els volia 
ensenyar la nina perquè li havia tallat el 
cabell curt i l’havia canviat  totalment.

Ho tenies claríssim, doncs! Com vas 
començar?
Vaig estudiar a l’acadèmia “Rínxols” de 
Molins de Rei, que ja no existeix. I mentre 
estudiava perruqueria ja anava a una 

perruqueria  a rentar caps. De fet, abans 
de venir a l’acadèmia vaig començar a 
rentar caps a la perruqueria on la mare era 
clienta, però com que tenia 14 anys i no 16 
no em podien assegurar i van ser elles (3 
germanes) les que li van dir a la meva mare 
que m’apuntés a una acadèmia perquè seria 
una bona perruquera. Em veien fusta! 

Mentre anava a l’acadèmia, els divendres 
i els dissabtes ja anava a una perruqueria. 
D’allà, a Sant Vicenç dels Horts, i d’allà a 
Figueras Perruquers, on vaig estar 22 anys 
i 7 mesos. 

Fins que vas decidir posar-te pel teu 
compte...
El 31 de desembre de 2007 vaig plegar, i 
el 8 de febrer de 2008 inaugurava la meva 
pelu. La vaig tenir 12 anys, tot i que els 
darrers jo ja vaig estar fotuda...L’any 2017 
van venir les primeres operacions a un braç 
i el 2018 em van operar l’altre. Hi tenia de 
tot! Tendons, lligaments, l’os... tot causat 
per la meva professió. El 2020, coincidint 
amb la pandèmia,vaig decidir tancar. De fet, 
si no fos pels meus braços penso que encara 
tindria la pelu, perquè em funcionava. Però 
la que em vaig espatllar vaig ser jo. 

entrevista
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Jordi Mateo Cerdán

930 049 248
C/ Verge del Pilar 6 LC 3, Molins de Rei

Agència d’assegurances exclusiva 

Devia ser molt dur...
La veritat és que vaig passar un dol. Vaig 
plorar molt, moltíssim, perquè la meva 
pelu era com una nena meva més. No 
té res a veure amb les meves dues filles, 
eh? Però era el meu projecte, el meu 
somni...Em diferenciava de les altres 
perruqueries perquè era orgànica. Sempre 
deia que jo hauria de pagar en comptes 
de cobrar, perquè jo m’ho passava molt 
bé treballant. Ara també m’ho passo molt 
bé, però no és un hobby: és una feina. A 
la pelu deia: “Si avui em toca la loteria, 
demà segueixo treballant”. Ara, si demà 
em toca la loteria, deixo de treballar! És 
aquesta la diferència. Vaig fer una carta 
de comiat i em vaig sentir tan estimada, 
tan recolzada... vaig estar tres dies 
enganxada al telèfon... Això em va donar 
molts ànims! 

Com sorgeix l’oportunitat de l’ONCE?
Ja saps que jo, quedar-me a casa...no. 
Tinc un amic a l’ONCE, i un dia em 
va preguntar: “Tu no voldries treballar a 
l’ONCE?” Jo li vaig dir que volia treballar 
on fos! Faltaven molts venedors, i es va 
oferir per acompanyar-me a l’agència. 
Vaig anar a fer l’entrevista, i el mateix 
dia em van dir que ja era a dins, perquè 
era el perfil que buscaven. Ja tenia feina! 
Pensa que, malauradament, tinc moltes 
limitacions. Si no pesa i ho tinc al meu 
nivell, puc fer el que vulguis! Però no puc, 
per exemple, ni vendre pa. I el que no 
faré serà treballar en un forn i demanar: 
“dona’m aquella barra de pa, que no 
arribo!”. Em farien fora a la primera!

Com és el teu dia a dia?
Avui justament fa dos anys que treballo 
a l’ONCE! Tinc molta clientela fixa, 
però alguns també hi van a altres llocs. 
De vegades hi ha algú que em diu: “Ahir 
vaig anar a la competència!” . I jo li 
dic que no, que va anar a un company 
o companya. Tinc gent molt maca i 
m’ho passo molt bé perquè l’atenció al 
públic m’agrada molt. Dilluns, dijous i 
divendres treballo a la Plaça de la Bàscula 
i dissabte i diumenge a Pi i Margall. 
Dimarts i dimecres és el meu cap de 
setmana. Només m’agradaria canviar una 

cosa! Deixar de treballar els diumenges, 
perquè a treballar els dissabtes ja hi estava 
acostumada!

Què és el que més es ven?
Va per zones... A la Bàscula, per exemple, 
es venen més cupons i els productes 
actius (que són els que no estan impresos 
i els fem nosaltres cada dia amb la 
màquina). En canvi, a Pi i Margall el que 
té més sortida són els rasques. 

I tu hi jugues?
Sí, i mai abans havia jugat! Bé... jugava 
molt esporàdicament. De vegades passava 
per on estava aquest amic meu venedor, i 
li demanava un número, però ho feia més 
per ajudar-lo a ell... Ara penso que amb el 
que jugava, al pobre, no li feia gaire! Ara 

m’he fet un pressupost, i cada setmana 
jugo, però sense tornar-me boja! Pensa 
que ho tinc molt a mà, i podria gastar 
molts diners!

Has donat molts premis?
Menys dels que jo voldria! Premis grossos, 
no n’he donat cap. Però la setmana 
passada, per exemple, vaig donar les 4 
últimes xifres del Cuponazo, que són 500 
euros.

Quan li toca a un client, l’alegria és 
compartida?
Nosaltres tenim una aplicació i cada 
dia, mentre estic esmorzant, miro quins 
premis he donat el dia abans. Em fa 
molta il·lusió mirar-ho! 

Ets de les que aconsella?
Has de saber, com a totes les feines, 
quin tipus de client és. Hi ha clients que 
volen que els diguis quin número, altres 
que no... altres que et diuen “el que tu 
vulguis”, però et diuen “aquest!”. Això 
és com quan vas a tallar els cabells, que 
dius “el que tu vulguis, però d’aquí curt, 
d’aquí llarg...” (riu). Hi ha gent també 
que té números fixes. Fins i tot hi ha una 
targeta amb la qual a aquestes persones 
se’ls guarden els números vagin on vagin 
de l’Estat espanyol.

Quin tipus de client compra?
Hi ha un perfil de gent, que és jove, que 
juga a la loteria instantània, sobretot 
als rasques, i un perfil de gent gran que 
jugua normalment als cupons. I tant juga 
l’home com la dona. El que tenim molt 
sagrat és no vendre res a una persona 
menor de 18 anys, encara que vagi 
acompanyada del pare, de la mare, dels 
avis o de qui sigui. Jo sempre li dono a la 
persona adulta.

Tens contacte amb la resta de venedors 
i venedores?
Sí, i jo m’avinc amb tots! Aquí a la vila 
deu haver-hi 8 venedors... Fins i tot 
tenim un grup de whasp on hi ha tota la 
gent de l’agència de Molins de Rei.3



Joan 
Miquel 

Torné
“La primera vegada que van robar va ser 
aquí, i va ser El Vaquilla, als anys 70. Va 
aixecar la persiana, va trencar el vidre i 
es va endur tres escopetes que hi havia a 
l’aparador. Es van recuperar tallades”

Durant molts anys a Molins de Rei hi va haver en funcionament dues armeries, però des 
de fa trenta anys tant sols en queda una: l’armeria Torné (caça, pesca i reparació d’armes). 
Parlem d’un dels negocis més antics i emblemàtics de la nostra vila. Aviat, però, abaixarà 
definitivament la persiana coincidint amb la jubilació del seu propietari. Com passa amb 
tants altres comerços, no hi haurà relleu generacional. Descobrim les interioritats de 
l’armeria de la mà del seu propietari, la segona generació dels Torné. 

Propietari armeria Torné

Quan et queda per jubilar-te?
7 mesos! Em jubilo amb 65 anys i una pila 
d’anys cotitzats! 

On trobem els orígens del negoci?
El negoci ve dels pares, de l’any 1944. El 
meu pare va començar amb l’armeria on 
abans hi havia l’Unal (fotògrafs). L’any 1968 
vam traslladar-nos aquí. Tinc dues germanes 
grans, però quan el pare es va jubilar, qui 
va agafar el negoci vaig ser jo. Estava entre 
veterinària i això, i vaig decidir posar-me al 
capdavant de l’armeria. 

Com és que el pare va decidir obrir 
l’armeria a la vila?
Perquè li agradava la caça i llavors només 
hi havia dues o tres armeries a Barcelona. 
Després els pobles van començar a tenir 
armeries. Aquí a Molins de Rei n’hi havia 
dues. Al Passeig hi havia el Juaranz (que 
va tancar fa uns 30 anys) i al carrer Major, 
nosaltres.

Sorprèn que hi haguessin dues...
Mira, es va posar de moda. Tots els pobles 
tenien armeria, però ara, com que la caça 
no està de moda i està malvista, ha anat 

minvant. Armeria que es jubila, armeria que 
es tanca. I armeria que es mor l’armer per 
vell, armeria que es tanca. 

Però tu has resistit...
Jo he resistit fins al final perquè m’agrada 
això, però deixar-li al fill una cosa que potser 
es reactivarà d’aquí 20 o 30 anys... perquè 
es caçarà diferent i hi hauran armeries que 
aniran, però no al nivell d’ara. 

Tenies clar que volies dedicar-te a això?
Jo reparo armes, i que reparem, som pocs. 
T’ha d’agradar, i si no m’hagués agradat 

entrevista
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no seria aquí, per descomptat! Ho tinc 
claríssim.

Qui compra armes, avui dia?
Avui dia, ningú. Quatre caçadors que volen 
canviar l’arma. Qui compra realment quan 
surt una arma nova és la gent jove, i ja no 
n’hi ha...Una persona gran, si té una arma i 
li va bé, pensa que no té perquè canviar-la. 
Ara la gent jove no caça. També es compren 
armes per tir de competició. Però ha arribat 
un punt que ja és per minories, perquè el 
cost és molt elevat. 

Què es necessita per comprar una arma?
A Espanya, encara que sembli que hi ha 
moltes armes, és molt complicat. Primer et 
fan un test psicològic i psicotècnic cada 5 
anys. Si tens més de 70 anys, cada 3 anys. I 
miren que no tinguis antecedents penals ni 
policials.

D’on ve la clientela?
De tot arreu! De Molins de Rei, quatre 
gats. Armeries hi ha a Pallejà, a El Prat de 
Llobregat i a Castelldefels. A Barcelona hi 
havia hagut fins a vint-i-quatre, però en 
queden quatre. Vilafranca, Vic...i sinó, ja 
has d’anar a Lleida. 

Treballant envoltat d’armes, has tingut 
alguna vegada un ensurt?
Mai! De fet, la primera vegada que van 

robar va ser aquí, i va ser El Vaquilla, als 
anys 70. Va aixecar la persiana, va trencar 
el vidre i es va endur tres escopetes que 
hi havia a l’aparador. Es van recuperar 
tallades. No hi havia tanta seguretat com 
ara. Ara, entre que estan desmuntades, que 
hi ha alarmes per tot arreu i que les armes 
perilloses estan en caixes fortes...és difícil.

Imagino que ara hi ha molta més 
seguretat...
Actualment per muntar una armeria calculo 
que has de gastar sobre els 300.000€. Et 
fan construir un búnquer i dues cambres 
cuirassades a dins, més el sistema d’alarmes 
que et demanen...tot plegat, no és viable. 
Es pensen que la gent mata molts animals, 
i no és així. El caçador gasta una capsa de 
cartutxos a l’any per matar dos conills en 
tota la temporada . Sempre anem a caçar els 
mateixos. Les llicències han caigut gairebé 
un 80% durant les dues últimes dècades. 

Aquí què es pot caçar?
Aquí és el Parc de Collserola qui marca les 
normes. Quatre conills, quatre coloms... i els 
porcs senglars. Però et deixen permisos per 
controlar la població dels porcs, i et posen 
traves per un altre cantó. El bon caçador no 
mata per matar, mata per aprofitar la caça. 
Si jo mato un conill me’l menjaré i no en 
compraré un altre. Però ja sabem que hi ha 
gent de tot tipus...

La figura del caçador está molt mal 
vista, oi?
Sí, però no sempre ha estat així. Aquí 
som molt urbanites, però si vas a pobles 
més rurals, la gent ve a veure com 
maten alguns animals. El que està clar 
és que, de moment, per menjar has de 
matar animals. Els mataràs caçant o a 
l’escorxador, ens agradi o no.

És una activitat segura?
Hi ha esports d’aventura que tenen més 
risc que no pas la caça. Hi ha un o dos 
accidents cada any, però fent puenting 
o a les carreteres es mata molta més 
gent, i ho tenim assumit. Però l’arma es 
relaciona amb matar...un ganivet també 
pot fer molt de mal, i tothom en té a 
casa. L’arma està mal vista, però a tothom 
li agrada. Les armes criden l’atenció.

Abans als infants se’ls regalaven armes 
de joguina...
Ara, amb els videojocs, és pitjor encara! 
Fa molts anys es venien pilotes de la 
mateixa manera que es venien carabines 
de balins. Ara hem passat de vendre 
carabines molt barates per la canalla 
a vendre carabines d’alta qualitat que 
compra la gent més gran. Hi ha països 
nòrdics (Finlàndia, Suècia, Noruega...) 
que manen en tir a les Olimpíades. 
Munten galeries d’aire comprimit per 
practicar. Les armes són per fer esport, no 
per fer mal. 

La botiga està tal qual...
Fa uns trenta anys que la vam reformar 
una mica. També és un negoci que, si 
el canvies molt, malament. Els clients 
són gent gran i volen anar a l’armeria de 
sempre i que l’atengui l’armer de sempre. 
No els agrada els canvis. La mitjana 
d’edat dels caçadors està rondant sobre els 
67 anys, així que això s’acaba.

Tinc curiositat pel cavallet de 
l’entrada...
El cavallet porta 35 anys, i és el mateix de 
sempre. Segueix funcionant i triomfant 
com el primer dia. Quan em jubili, 
me l’enduré. No sé on el posaré, però 
marxarà amb mi (riu). No l’he tret 
perquè ja és típic, potser el més vell de 
Molins de Rei!

Què passarà quan et jubilis?
Jo m’entretindré. Aniré a caminar, a 
passejar... i l’armeria es tancarà. Penso 
que als comerços petits els ha matat 
Internet. La pandèmia va avançar tot deu 
o quinze anys. Comprar per Internet té 
un risc, i més en el nostre sector, amb les 
òptiques de les armes. Abans els negocis 
passaven de pares a fills...ara això ja no 
passa. Tinc un fill, però crec que ha de 
fer el que li agradi. És violinista i fa la 
carrera de músic. Els nanos han de fer 
el que vulguin fer, no els pots obligar. 
De la mateixa manera que a mi no em 
van obligar. De fet, aquest negoci m’ha 
permès fins i tot jubilar-me!3
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Tot Molins

Com celebres la 
revetlla de Sant Joan?

entrevista per whatsapp

  Forners
     de Molins de Rei

Isabel Ruano

Normalmente salgo a alguna 
fiesta de barrio con los amigos. 
Cada uno lleva algo de comer y 
se pone para todos. 

12:22 PM

Jordi Ambrós

La revetlla la passo amb la 
meva família, però vaig a 
dormir d’hora perquè he d’anar 
a treballar. Però una petita 
revetlla sí que fem.

12:30 PM

Montse Arenas 

La celebrem amb la família 
i amics.

12:50 PM

FORN VERDAGUER

Jordi Garriga

Nosaltres celebrem la revetlla 
de Sant Joan sopant a la fresca 
amb família, amb coca, cava i 
alguns petards.

1:00 PM

Forn 
Sant Miquel

Maria Teresa Huertas

Amb la família.
1:10 PM

1:15 PM

Roger Mata 

Amb amics.

Isabel Ruano

Hay industriales muy buenas, pero el relleno, ya sea 
nata, crema o chocolate, no tiene comparación con 
una coca artesanal. Y la segunda razón es el pensar 
en esos pequeños obradores en los que todavía las 
cosas se hacen con cariño.

2:05 PM

 Jordi Ambrós 

Perquè encara que sigui més cara que a altres 
llocs, només és un cop a l’any i la qualitat es nota. 
I, sempre que es pugui, com a norma general allò 
artesà serà més bo, i menys artificial.

2:23 PM

2:45 PM

Montse Arenas

Les nostres coques són fetes de principi a fi al nostre 
obrador de Molins de Rei, elaborades amb ingredients 
naturals, fruita confitada i pinyons de primera, i cuites 
una estona abans que les vinguin a recollir els nostres 
clients a fi que les trobin acabades de sortir del forn.

3:20 PM

FORN VERDAGUER

Jordi Garriga

Perquè tries els ingredients de qualitat sense 
conservants i seguint uns processos sense pressa i 
la pots fer al teu gust i no són totes iguals. Una coca 
artesanal no et durarà dues setmanes, per exemple.

3:35 PM

Forn 
Sant Miquel

Maria Teresa Huertas 

Per qualitat (no es pot comparar mai amb les 
que fa setmanes que estan fetes) i perquè són 
molt més bones!

3:37 PM

Roger Mata

Artesanal és igual a qualitat!!!

Tot Molins

La coca, artesanal! 
Dona'm 2 motius!

  Forners
     de Molins de Rei
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Montse Arenas 

La de llardons i la de crema, 
tant de full com de brioix.

12:50 PM

FORN VERDAGUER

Jordi Garriga

La coca que dura menys a taula 
és la de brioix amb crema.

1:00 PM

Forn 
Sant Miquel

Maria Teresa Huertas

No sé, qualsevol!
1:10 PM

1:15 PM

Roger Mata 

Si són bones, s’alçaven 
ràpid totes!

Isabel Ruano

Creo que la que menos dura es 
la de crema.

12:22 PM

Jordi Ambrós

La que dura menys és la de 
pasta de full i xocolata, per les 
meves filles. 

12:30 PM

Isabel Ruano

Me gusta la de chocolate o la 
de chicharrones.

 Jordi Ambrós 

La meva coca preferida és la de 
llardons.

6:22 PM

Montse Arenas

La meva coca preferida és la 
de brioix de crema i cabell 
d'àngel.

3:20 PM

FORN VERDAGUER

Jordi Garriga

La meva coca preferida és la de 
brioix amb crema.

3:35 PM

Forn 
Sant Miquel

Maria Teresa Huertas 

La de fruita, la de llardons, de 
cabell d'àngel...

3:37 PM

Roger Mata

La de cabell d’àngel.

5:30 PM

5:45 PM

Tot Molins

I la que dura menysa 
la vostra taula?

Tot Molins

I quina és la teva coca 
preferida?



Forn
Sant Miquel

Carrer Major, 83 · Molins de Rei
T. 936 68 24 90

Forn fundat l’any 1935
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MONOGRÀFIC

L
a festivitat de Sant Joan és una 
celebració tradicional que té lloc a tot 
Catalunya cada any el 23 de juny. A 

Molins de Rei, és una celebració plena de 
tradició i alegria, i és una ocasió especial 
en què les fogueres, els focs artificials i les 
coques de Sant Joan prenen el protagonisme.

La festa es viu amb molta intensitat a Molins 
de Rei. Una de les atraccions més destacades 
és la foguera que es construeix a la plaça de 
l'Església, on grans i petits tiren tot tipus 
de focs artificials. Aquesta tradició dels focs 
artificials aporta un toc màgic a la nit i és 
una experiència que no et pots perdre.

Les diferents associacions de veïns 
organitzen activitats per a totes les 

edats als diferents barris del poble. 
Aquestes associacions treballen amb 
cura per proporcionar un ampli ventall 
d'esdeveniments i entreteniment per a 
tothom. Les associacions de veïns fan 
possible una experiència inoblidable durant 
la festivitat de Sant Joan.

A més de les fogueres i els focs artificials, les 
Coques de Sant Joan són un dels elements 
més característics d'aquesta festivitat. 

Els forns locals tenen una gran importància 
en la preparació de les Coques de Sant Joan. 
Els forners els dediquen moltes hores amb 
tot el seu amor i dedicació per a l'elaboració 
d'aquestes dolçors per assegurar-se que 
quedin perfectes.

Hi ha molts tipus de coques, cadascuna 
amb la seva recepta i ingredients únics. 
Algunes de les coques més populars 
són les coques de llardons, i les 
coques de xocolata. Les coques de 
llardons són dolces i es preparen 
amb ametlles, sucre, llimona i pinyons. 
les coques de xocolata són dolces i es fan 
amb farina, sucre, ou i xocolata.

Un bon tros de Coca amb una copa 
de cava i juntament amb les activitats 
organitzades per les diferents associacions 
de veïns faran d'aquesta nit una nit 
màgica i inoblidable.3

Per segon any consecutiu, l’Associació de Paraguaians i Paraguaianes de Molins de Rei organitzarà a partir de les 21h la seva 
revetlla de Sant Joan a l’estil paraguaià, com reconeix la mateixa organització. “Sant Joan diu sí” es farà al Parc del Llobregat, 
darrera de l’escola Pont de la Cadena, i comptarà amb música paraguaiana, balls i jocs típics d’aquest país. També hi haurà 
habilitada una cantina amb begudes. Per reservar la teva taula, cal contactar amb l’Associació organitzadora. 

El barri de L’Àngel també tindrà revetlla 
pròpia, organitzada per l’AVV. La festa 
es farà a la plaça de La Pau a partir de 
les 21:30h, que serà quan comenci el 
sopar. A les 22:30h hi haurà un sorteig 
amb sorpreses i de les 23h a les 3 de 
la matinada hi haurà ball de la mà de 
Roque i DJllorchs. 

A Les Conserves, un any més, l’AVV 
celebrarà també la seva revetlla popular. 
A partir de les 21h a la plaça Antoni 
Marca es posaran taules, cadires i 
música. Les persones convidades només 
hauran de portar el sopar i la coca. 

I al barri de Riera Bonet l’AVV 
organitzarà la seva revetlla de Sant Joan 
de les 21h a les 3 de la matinada a les 
instal·lacions del Club petanca Riera 
Bonet. Allà es farà el sopar popular i la 
disco mòbil.3

SANT JOAN ALS BARRIS



forn de pa | pastisseria
degustació

us hi esperem!
panet montblanc

passeig del terraplè, 86  | 08760 molins de rei 
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naturalocal

      Font d’en Manalet

 Centre Excursionista Molins de Rei

CONEIXEM LES FONTS

de Molins de Rei amb el CEM

4
Localització: situats 
al barri de la Riera 
Bonet, agafem el 
carrer del mateix 

nom i tirem amunt en 
direcció a la muntanya. Al 
final del carrer, continuem 
ara per un tram enquitranat 
que, amb una suau pujada, 
ens portarà a un camí de 
terra. A l’esquerra, passem a 

tocar d’un dipòsit d’aigua i 
immediatament ens endinsem 
amunt per la mateixa llera del 
torrent, que de fet és el camí, 
sempre envoltats d’un dens 
canyar. Després d’uns 150 
metres, trobem la construcció 
de la font a peu del torrent.

L’obra de la font consisteix 
en una construcció molt 

elaborada, feta d’obra i 
formada per una caseta 
semicircular, una galeria i una 
bassa; tot el conjunt es troba 
en estat d’abandonament. 
La caseta, construïda de 
maons, té a l’interior una 
planta distribuïda en diversos 
compartiments. A més, des 
de l’interior de la caseta i en 
un lateral del fons, trobem 
la mina d’aigua, una galeria 
d’uns 20 metres que discorre 
per un costat del torrent 
de la Riera Bonet. La bassa 
està situada davant de la 
caseta, a la mateixa llera del 
torrent, on hi arriba un tub 
de goma que l’omple quan 
plou. El torrent de la Riera 
Bonet, on és aquesta font, 
recull les aigües del vessant 
occidental del puig d’Olorda 
i, amb una longitud d’uns 
tres quilòmetres, presenta 
pendents molt pronunciats 
fins que arriba a la vall baixa, 
on desguassa al Llobregat.

La llera del torrent era el camí 
per on antigament passaven 
els carros que pujaven fins a 
les vinyes i els camps de secà 
de garrofers o de cirerers de 
la zona. Cada any, els pagesos 
hi dedicaven dos o tres dies a 
netejar els marges del torrent. 
Els veïns que han viscut més 
anys al barri recorden que 
en temps passats s’acostaven 
fins a la font del Capellà per 

agafar aigua i afirmen que, 
tot i tenir aigua de la xarxa 
municipal, l’aigua de la 
font era d’una qualitat molt 
millor. Fins i tot, les famílies 
amb infants es banyaven 
al toll d’aigua de la bassa, 
acompanyats pel cant de les 
granotes. No obstant això, 
posteriorment, la construcció 
d’una granja de bestiar 
uns metres més amunt va 
contaminar l’aigua d’aquesta 
font i la gent va deixar 
d’anar-hi.

Les primeres cases es van 
construir l’any 1953 al carrer 
de Sant Pere de Romaní i 
després es van anar estenent 
amb més habitatges. El 
torrent fluïa a peu de carrer 
i fins que no va ser soterrat, 
representava un gran perill. 
En èpoques de fortes pluges, 
augmentava el cabal de 
l’aigua, que entrava a les 
cases més properes i, a més, 
era pràcticament impossible 
passar per sota del pont de 
la via del tren, ja que s’hi 
formava una gran bassa 
d’aigua que era gairebé 
intransitable, de manera que 
deixava el barri incomunicat 
amb el centre del poble.3

Font
del Capellà

Una mica d’amor i una mica de seny.
Aquí tens un camí ple de pedres gastades.
Aquí tens una font que podria parlar-te.
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QUÈ ÉS LA 
MOLINENCA BTT? 
La Molinenca BTT és 

simplement, un repte, una 
clàssica que volem completar 
amb èxit. Aquesta iniciativa 
de BTT va néixer de la il·lusió 
i la determinació d’un grup 
d’amics a la nostra vila, Molins. 
Per aquest motiu, vam crear 
el club, Sons&Bikes, que ha 
anat creixent en nombre de 
socis any rere any (alguna 
cosa estem fent bé). Es tracta 
d›un club humil i obert per a 
ciclistes de tots els nivells i amb 
diferents objectius: des dels 
que busquen intensitat fins als 
que simplement volen sortir a 
pedalar amb amics i passar una 
bona estona. Actualment, el club 
compta amb més de 70 socis 
que han gaudit d’aquesta ruta, 
la MOLINENCA SOCIAL 
BTT 2023, que hauria estat 
la cinquena edició si no ens 
haguéssim enfrontat a problemes 
burocràtics que ho han impedit. 
Malgrat això, sempre intentem 
cuidar dels nostres socis i els 

hem ofert en primícia la primera 
part de l’itinerari que havíem 
programat per als nostres 
apreciats participants i amics.
Avui comentarem la primera 
part de la ruta, la qual discorre 
per Molins, Sant Feliu i Sant 
Just, fins a arribar a Santa Creu. 
Aquests 32 km d’itinerari es 
desenvolupen principalment per 
pistes amples, sense dificultats 
tècniques significatives, si no 
tenim en compte el desnivell 
acumulat positiu, que és de 
1.000 m. 

La sortida té lloc al Poliesportiu 
Ricard Ginebreda. Tot el grup 
de socis, agafem el camí del riu 
direcció a Martorell fins a la riera 
de Vallvidrera, on accedim pel 
costat de la Clínica i continuem 
fins a can Rabella (km 3,2 del 
track). Allà girem a la dreta i 
comencem a pujar cap al Terral, 
que ens porta fins a la plaça de 
les Bruixes. Des d’aquí, fem una 
baixada amb precaució  i creuem 
la carretera de Vallvidrera BV-
1468 (km 5,1) per després agafar 

la pista F03 de can Tintorer, 
una pujada constant. Després de 
1,6 km, girem a la dreta pel camí 
de can Ribas i enllacem amb la 
pista F02, el camí antic de Santa 
Creu (km 8), per començar la 
baixada fins al CastellCiuró, on 
girem a l’esquerra per la pista 
F07 en direcció a Sant Pere de 
Romaní.

Pedalegem per aquesta pista 
direcció a la pedrera del puig 
d’Olorda, fins a arribar al coll 
d’en Cuiàs (km 10,3). Des 
d’aquí, seguim pel camí de 
baixada cap a can Canaris, fins 
a enllaçar amb la pista F01 de 
Santa Creu, que ens portarà 
fins a la cimentera de la Sanson. 
En aquest punt, ens enfrontem 
amb la primera incidència: 
el trencament d’una cadena. 
Amb les eines necessàries, com 
un desmuntacadenes i una 
baula, aconseguim solucionar el 
problema.

Creuem la carretera i continuem 
pel camí E10 que ens baixa fins 

a la riera de la Salut. En arribar 
a l’encreuament (km 13,1), 
seguim tots junts en direcció a 
l’ermita de la Salut i Sant Just 
Desvern per la pista E-15, una 
pujada constant que es realitza 
de manera molt agradable en 
grup, xerrant distesament amb 
els amics, fins a arribar a la penya 
del Moro, on fem una parada 
per reagrupar-nos. Des d’aquí, 
continuem pujant per la xarxa 
d’ús ciclista E12 i E9 fins al coll 
de les Torres (km 16,9). En 
aquest cim, fem una nova parada 
per reagrupar el grup. Sempre és 
important esperar i reagrupar-
nos tant als encreuaments, com a 
dalt de les pujades.

A la segona part de la ruta, 
continuarem les explicacions 
des del coll de les Torres, 
al quilòmetre 16,9 de la 
Molinenca Social 2023.3

naturalocal

Molins de Rei - Sant Feliu - Sant Just - Santa Creu

Narcís Aracil                                                                                                                                     Podeu descarregar la ruta al QR

Ruta 25
MOLINENCA 
SOCIAL 2023

RUTES I SORTIDES

des de Molins de Rei

Circular

Tipus de Ruta

1.004 m
Desnivell positiu

32,35 km
Distància

Moderat

Dificultat tècnica

1.004 m
Desnivell negatiu

8

Trailrank

348 m
Altitud màxima

31 m
Altitud mínima

  lamolinenca

sonsandbikes
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@xagri_zapateria @escalasabates  

@m0dshoes@calzados_valles

2.245 followers 134 followers

12,5K followers 2.321 followers

13,5K followers

LA VIDA ÉS MILLOR 

EN BLANC I NEGRE!
Gràcies per fer-nos cada dia més GRANS!

 

@Bediscoteca

Destacat del mes
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vistalesxarxes
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@escuelatandem @medic_estetic_la_granja @verodance_molinsderei
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@rostisseriaeixample @policia_gu_molins_de_rei @calmanyet
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Elejalde Garay són els seus dos 
primers cognoms i el seu veritable 
nom és Carlos, tot i que ell 

prefereix el sobrenom de Karra. A Karra 
Elejalde (Vitoria, 1960) li va tocar el 
rebre de petit al bar que regentaven els 
seus aitas (pares) a Salinas de Léniz. 
Gràcies a la seva ama (mare) va tenir 
la sort d’aprendre a cuinar. Potser és 
per això que clava la cua de bou i les 
“pochas” amb cloïsses, a més de jugar a 
fer maceracions de caça. I, capricis del 
destí... ja de gran ha anunciat La Gula 
del Norte i productes de Campofrío, 
a més de presentar “SOS Alimentos”, 
un programa de TVE sobre productes 
en trànsit de desaparició. Durant els 
seus inicis en companyies de teatre 
basc independent sempre anava curt 
de calers. Aleshores escrivia cançons 
per a grups de rock radical basc, com 
Hertzainak o Korroskada. A més, va 
estudiar per fer d’electricista i també va 

fer diversos cursos de pintura i escultura 
en una escola d’art, a més d’estudiar 
art dramàtic. Després arribaria la seva 
primera pel·lícula, “Lauaxeta, a los cuatro 
vientos”, que va rodar amb 27 anys. El 
seu salt a primera plana arribaria, però, 
amb la cinta “Acción mutante”, dirigida 
per Álex de la Iglesia. Després vindrien 
altres títols coneguts, com “Airbag'”, de 
Juanma Bajo Ulloa, fins a l’explosió de 
fama que van significar “Ocho apellidos 
vascos” (una de les pel·lícules espanyoles 
més taquilleres de la història, amb més de 
7 milions d’espectadors) i la seva seqüela, 
“Ocho apellidos catalanes”. El Karra 
ha treballat a més de 80 títols i dirigit 
dos llargmetratges, “Torapia” i “Año 
Mariano”, i s’ha endut 2 premis Goya.  
Va viure catorze anys a Guipúscoa i vint-
i-cinc a Àlaba. Als seus 40 anys, però, va 
decidir mudar-se a Catalunya per amor i 
es va casar amb l’actriu molinenca Sílvia 
Bel, de la qual ara està separat. Amb ella 

va tenir una filla, l’Ainara, que segueix 
ferma les passes professionals dels seus 
progenitors. El Karra ha mantingut 
Molins de Rei com a segona residència 
per poder passar temps amb la seva 
debilitat. I és que des de que va néixer 
l’Ainara, Sant Bartomeu de la Quadra és 
el seu refugi. Aquest fervent seguidor de 
la Reial Societat ha arrelat a la nostra vila, 
fins al punt d’haver estat pregoner d’una 
de les darreres edicions de la nostra Fira 
de la Candelera. Durant el seu discurs 
va confessar: “Ella (l’Ainara) somia en 
català, i jo per això us estimo”. Humil, 
proper, trempat i solidari. Nosaltres 
també l’estimem i ens l’hem fet nostre!3

Karra Elejalde

elpersonatge
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4
Hi ha un racó de la vila on els 
culers se sentiran com a casa. 
El trobem al carrer Major, 91. 

Allà s’ubica des de fa uns anys la Penya 
Barcelonista Josep Raich. La Penya 
porta el nom del llegendari jugador i 
capità blaugrana des de 1995, després 
d’obtenir el consentiment de la vídua i 
els fills de Raich. Josep Raich va ser, sens 
dubte, un dels molinencs més populars 
del segle passat. Des de petit sentia una 
gran passió pel futbol, així que, un cop 
acabats els estudis, va continuar amb 
el negoci familiar (la compra-venda 
de porcs) i va començar a jugar com a 
davanter centre a l’equip juvenil de la 
Joventut Esportiva. Equips importants 
de la comarca aviat van interessar-se 
per ell. Fins que la temporada 1933-34 

va debutar amb el Barça: aquell any, el 
club blaugrana es proclamaria campió 
de Catalunya gràcies a jugadors com 
Raich, Ventolrà, Munlloch, Balmanya i 
el porter Iborra. La Guerra Civil, però, 
ho va estroncar tot...i Raich, aprofitant 
una gira del club blaugrana per Amèrica, 
va exiliar-se a França, on va jugar amb 
el Sète i el Trois del 1937 al 1940. L’any 
1941 tornaria a Catalunya i, després de 
complir un any de sanció que l’imposà 
la federació espanyola, es convertiria 
en el capità del FC Barcelona. Aquella 
temporada aconseguiria amb el seu equip 
la Copa del Generalísimo i la temporada 
del 1944-45, el títol de Lliga. Va jugar 
244 partits i va marcar 50 gols en 11 
temporades amb el Barça. El 1945, 
amb 32 anys, Raich abandonaria el 

futbol per continuar el negoci familiar. 
La vila que el va veure néixer i créixer 
professionalment el té encara molt 
present. Per això el camp de futbol i la 
penya blaugrana de Molins de Rei porten 
el seu nom. Per cert, la Penya va complir 
mig segle el 2019, però la pandèmia 
va obligar a ajornar la celebració al 
passat mes de març. 50 anys després, 
la Penya segueix ben activa, oferint als 
seus socis i sòcies la possibilitat de viure 
apassionadament els colors blaugrana, ja 
sigui seguint per televisió al seu local els 
partits de futbol (també els que disputa 
l’equip femení) o bé desplaçant-se fins al 
Camp Nou (aviat fins a l’Estadi Olímpic) 
amb l’autocar de la Penya. Si te’l trobes a 
la plaça de la Llibertat, ja ho saps: avui és 
dia de partit!3

deprop
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TOYOTA C-HR
ELECTRIC HYBRID
L’EXTRAORDINARI ES FA REFERENT

ARA AMB SISTEMA MULTIMÈDIA  
TOYOTA SMART CONNECT
AMB SERVEIS CONNECTATS GRATIS
ESTRENA’L SENSE HAVER D’ESPERAR

STARBAIX 
starbaix

Avda. Barcelona, 211 · Molins de Rei
935 174 098

SANT BOI - GAVÀ - L'HOSPITALET

PER

200 

Emissions CO₂ (g/km): 110 – 120. Consum mitjà (l/100 km): 4,9 – 5,3.

*Preu corresponent a Toyota C-HR Electric Hybrid 125H Advance. Preu per finançar: 28.650€ (PVP al comptat sense serveis: 29.550€). Entrada: 10.312,60€. TIN: 7,95 %. TAE: 9,27%. 49 mesos: 
48 quotes de 200€/mes i última quota: 14.767,77€. Comissió d’obertura finançada (2,99%): 548,29€. Import total del crèdit: 18.885,69€. Import total del deute: 24.367,77€. Preu total  
a terminis: 34.680,37€. Cost total del crèdit: 6.030,37€. Import dels interessos: 5.482,08€. Sistema d’amortització francès. Oferta financera amb el producte Toyota Easy de Toyota Kreditbank
GmbH sucursal a Espanya. Capital mínim per finançar 15.000€. IVA, transport, impost de matriculació, promoció i aportació del concessionari inclosos. Altres despeses de matriculació,
pintura metal·litzada i equipament opcional no inclosos. Inclou paquet Toyota Easy Plus amb 4 anys de garantia, 4 primers manteniments (un manteniment cada 15.000 km o un any, el que 
abans succeeixi).
Inclou l’extensió de garantia Toyota Relax, una vegada finalitzat el període de garantia original de fábrica, el client podrà renovar cada any la seva extensió de garantia en el moment de fer la 
revisió a la xarxa de tallers oficials Toyota. Fins a 10 anys o 185.000 km (el que succeeixi primer). El model visualitzat no correspon amb el model de l’oferta. Oferta vàlida fins al 30/06/2023 a la 
Península i Balears. Promoció no acumulable a altres ofertes o descomptes. Queden exclosos d’aquesta promoció els vehicles per a flotes. Oferta realitzada per Toyota España, S.L.U. (Avda. 
de Bruselas, 22. 28108 – Madrid) i la seva xarxa de concessionaris. Per a més informació, visiteu el vostre concessionari habitual o toyota.es. Els nivells de consum de combustible així com 
d’emissions de CO2 es mesuren en un entorn controlat, d’acord amb els requisits de la normativa europea. Per a més informació o si esteu interessats en els valors d’un vehicle amb diferent 
acabat, si us plau contacteu amb Toyota España, S.L.U. o el vostre concessionari Toyota. El tipus de conducció, juntament amb altres factors (condicions de la carretera i meteorològiques, 
trànsit, conducció del vehicle, equip instal·lat després de la matriculació, càrrega, nombre de passatgers, etc.) incideix en el consum de combustible i emissions de CO2.

TOYOTA STARBAIX 
www.starbaix.toyota.es

Avda. Barcelona, 211 · Molins de Rei
Telf: 935 174 098

SANT BOI - GAVÀ - L'HOSPITALET
Emissions CO₂ (g/km): 110 – 120. Consum mitjà (l/100 km): 4,9 – 5,3.

*Preu corresponent a Toyota C-HR Electric Hybrid 125H Advance. Preu per finançar: 28.650€ (PVP al comptat sense serveis: 29.550€). Entrada: 10.312,60€. TIN: 7,95 %. TAE: 9,27%. 49 mesos: 
48 quotes de 200€/mes i última quota: 14.767,77€. Comissió d’obertura finançada (2,99%): 548,29€. Import total del crèdit: 18.885,69€. Import total del deute: 24.367,77€. Preu total  
a terminis: 34.680,37€. Cost total del crèdit: 6.030,37€. Import dels interessos: 5.482,08€. Sistema d’amortització francès.

STARBAIX 
starbaix

Avda. Barcelona, 211 · Molins de Rei
935 174 098

SANT BOI - GAVÀ - L'HOSPITALET

PER

48 quotes. Entrada: 10.312,60 €. 

Última quota: 14.767,77 €.  

T.I.N.: 7,95 %. *T.A.E.: 9,27 %.200 €AL MES

INCLOU 4 ANYS DE GARANTIA I MANTENIMENT




